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گروه سیاسی- حمیدرضا شکوهی: بر خلاف ادعاهای 
دولــت مبنی بر افزایش فروش نفــت و افزایش درآمدهای 
نفتی، نه گزارش های اوپک، افزایش تولید نفت ایران را تایید 
می کند و نه شرایط اقتصادی کشور موید بهبود در وضعیت 
صادرات نفت است. اتفاقا مصوبات دولت نشان می دهد که 
دولت، به شــدت نگران عدم فروش نفت در دوران تحریم 
است و از اواخر سال گذشته که چشم انداز لغو تحریم، تیره 

تر شد این نگرانی هم بیشتر شده است.
در نخســتین گام، اسفندماه ســال گذشته، نمایندگان 
مجلس، در جریان بخش درآمدی بودجه ۱۴۰۱ و مطابق با 
لایحه پیشنهادی دولت، سازوکار فروش نفت از سوی بخش 
خصوصی را تعیین کردند. در واقع، اگرچه این ساز و کار در 
مجلس تصویب شــد اما در اصل، پیشنهاد دولت بود. طبق 
لایحه دولت و مصوبه مجلس، به دولت اجازه داده شــد از 
طریق شــرکت ملی نفت ایران نسبت به تحویل نفت خام 
و میعانات گازی صادراتی به اشــخاص معرفی شده توسط 
دستگاه های اجرایی اقدام کند. اما این مصوبه پس از هشت 
ماه توســط دولت ابلاغ شد. روز یکشنبه معاون اول رییس 
جمهــور آیین نامه اجرایی جزء )۱( بند )ز( تبصره ۱۹ ماده 
واحــده قانون بودجه ۱۴۰۱ را که به فروش نفت از ســوی 
اشخاص مورد تأیید دســتگاه های اجرایی اختصاص دارد، 
ابلاغ کرد. ابلاغیه ای که از یک طرف نشــاندهنده ناامیدی 
دولت از احیای برجام و لغو تحریمها و افزایش فروش نفت 
اســت و از طرف دیگر، نشانه ای از فراهم شدن زمینه برای 
بازتولید بابک زنجانی های جدید در دولت رئیســی! همان 
اتفاقی که در دوران ریاســت جمهــوری محمود احمدی 
نژاد رخ داد و حاصلش فروخت نفت توســط بابک زنجانی و 

برنگرداندن پول آن به بیت المال بود!
البته حامیان دولت رئیســی ابلاغیه دولت را در راستای 
بازتولید بابک زنجانی های جدید نمی بینند و حتی معتقدند 
این موضوع »جاي نگراني نداشته و اتفاقا با هدف جلوگیري 

از بروز پدیده هاي منجر به رانت و فســاد انجام مي شــود.« 
این درحالیســت که در آن دوره نیز بابک زنجانی با تابلوی 
بخش خصوصی به میدان آمد و نفت مردم را برد و پولش را 
پس نداد! ضمن این که فروش نفت ایران انحصارا در اختیار 
شــرکت ملی نفت ایران اســت و طبیعتا ساز و کار روشنی 
دارد که نمی تواند رانت و فســاد در آن وجود داشــته باشد 
درحالیکه به گونه ای وانمود می شود که گویی تاکنون رانت 
و فساد وجود داشته و حالا با فروش نفت به اشخاص، رانت 

و فساد از بین می رود!
اما چه شد که بابک زنجانی نفت ایران را فروخت و پولش 
را پس نداد؟ نام بابک زنجانی در حوزه نفت نخســتین بار 
آذر ۱3۹۱ به گوش رســید؛ زمانی که اتحادیه اروپا نام او و 
۱5 شــرکت و بانک خارجی او را در فهرست تحریم ها قرار 

داد. در بیانیه اتحادیه اروپا جرم زنجانی »کمک به دور زدن 
تحریم های ایران از طریق داشــتن نقش کلیدی در تجارت 
نفت ایــران و انتقال پول نفت به ایران« عنوان شــده بود. 
زنجانی بلافاصله در گفتگو با خبرگزاری رویترز گفت: کاری 
برخلاف قواعد اتحادیه اروپا نکرده ام. شــرکت نفتی ام در 
عراق فعالیت تجاری دارد و هیچ رابطه خاصی با دولت ایران 
ندارد. اما چند ماه گذشــت تا تخلفات بابک زنجانی آشکار 
شــد. وقتی دولت عوض شــد، بیژن زنگنه وزیر نفت دولت 
روحانی برای نخســتین بار موضوع تخلفات بابک زنجانی را 
مطرح کرد. او ۱۹ شهریور ۹۲، یک ماه پس از تشکیل دولت 
جدید اعــلام کرد که بابک زنجانی بیش از دو میلیارد دلار 
حاصل از فروش نفت ایران را بــه خزانه دولت واریز نکرده 
و وزارت نفت و مجلس ایران در حال پیگیری این مســئله 

هســتند. دو روز بعد، جلیل جعفری عضو کمیسیون انرژی 
مجلس، میــزان بدهی بابک زنجانی بــه وزارت نفت را دو 
میلیارد و ۸۰۰ میلیون دلار اعلام کرد. او البته این اتهامات 

را تکذیب کرد اما در تاریخ ۹ دی ۱3۹۲ بازداشت شد.
جالب اینجاست که در کیفرخواســت بابک زنجانی در 
دادگاه آمده: »مصوبه هفتم تیر ۹۱ با امضای حسینی  وزیر 
اقتصــاد، غضنفری  وزیر صنعت، معدن و تجارت، رســتم 
قاسمی وزیر نفت و محمود بهمنی رئیس کل بانک مرکزی 
در دولــت دهــم و واریز چهارده و نیم درصــد منابع ارزی 
حاصل از فروش نفت به حساب بانک FIB، سکوی پرتاب 
زنجانی شد.«  همانگونه که آن مصوبه با امضای چند تن از 
مسئولان دولت احمدی نژاد، زمینه ساز تخلف بابک زنجانی 
شــد، تبصره ۱۹ ماده واحده قانون بودجه ۱۴۰۱ را هم که 
پیشــنهاد دولت و مصوبه مجلس بــود و هفته جاری ابلاغ 
شده، می توان نقطه ابتدایی برای بازتولید بابک زنجانی های 
جدید و بــه مثابه پهن کردن فرش قرمــز برای متخلفان 
جدیدی دانســت که با توجیه دور زدن تحریم ها می توانند 
نفــت را ببرند و پولش را ندهنــد! این توجیه که بابت نفت 
تضمین دریافت می شود، در  دوره قبل هم وجود داشت اما 
عملا بابک زنجانی نه قبل از بازداشــت و نه بعد از بازداشت 
و صدور حکم اعدام، پول نفت را برنگرداند تا معلوم شود آن 

تضمین ها فایده ای نداشته است. 
توجیه دیگر دولت، سرمایه گذاری در قبال تحویل نفت 
به متقاضیان اســت؛ طرحی که رستم قاسمی در زوارت راه 
و شهرســازی در قبال تهاتر نفت دنبال کرد تا پروژه بزرگ 
ساخت چهار میلیون واحد مسکونی در چهار سال اجرا شود 

اما آن هم عملا به بن بست خورد.
حالا باید نگران ماهها و ســالهای آتی بود که با توجه به 
دشوارتر شــدن فروش نفت توسط دولت در دوران تحریم، 
همای ســعادت فروش نفت روی شــانه های چه کســانی 

می نشیند!  

از مصوبه هفتم تیر 91 دولت احمدی نژاد تا ابلاغیه 22 آبان 1401 دولت رئیسی

فرش قرمز دولت برای بابک زنجانی های جدید!

رئیس قوه قضائیه گفت: ما بر تأمین آزادی های مشــروع 
آحــاد جامعه تاکید داریم و بر همین اســاس ضرورت دارد 
روش هــای تحقق این آزادی ها در ســطح جامعه تعیین و 

تبیین شود و در قبال آنها گفتمان سازی صورت گیرد.
به گزارش ایســنا مرکز رسانه قوه قضائیه، حجت الاسلام 
والمسلمین محسنی اژه ای طی سخنانی در نشست با اعضای 
هیات نظارت بر مطبوعات، ضمن برشــمردن شاخصه های 
مبحث »جهــاد تبییــن«، مقوله تبیین و روشــنگری در 
امور فرهنگــی و اجتماعی را از جمله اولویت های بســیار 
حائزاهمیت دانست و اظهار کرد: با تبیین و روشنگری و بیان 
ابعاد و زوایای حقیقی و واقعی امور می توانیم راه تحریف ها، 
کج فهمی ها، غرض ورزی ها و تحلیل های ناصواب را مسدود 

کنیم.
رئیس دســتگاه قضا با اشــاره به اهمیت کاربرد مقوله 
آسیب شناســی در قبال حوادث و اتفاقــات اجتماعی برای 
پیشــگیری از وقوع مجدد آنها، تصریح کرد: حوادث ناگوار 
اگر چه در دل خود واجد و موجد خسارت و آسیب هستند، 
اما می تــوان از این تهدیــد، خلق فرصت کــرد و با اتخاذ 
آسیب شناسی های تخصصی، ضمن پیشگیری از وقوع مجدد 

حوادث ناگوار، ضعف ها و خلل ها را مرتفع کرد.   
محســنی اژه ای در ادامه با اشاره به ســاختار و کارکرد 

هیات نظارت بر مطبوعات، فلسفه عضویت نمایندگان قوا و 
دستگاه های مؤثر فرهنگی در این هیات را، چندوجهی بودن 
مقوله فرهنگ و رسانه و اهمیت این مقوله ها در ابعاد مختلف 
دانســت.  رئیس قوه قضائیه با اشاره به تحولات و تطوراتی 
که عرصه رســانه در ابعاد نرم افزاری و ســخت افزاری طی 
سال های اخیر تجربه کرده است، گفت: با عنایت به جمیع 
تحولات عرصه رسانه از جمله ظهور پدیده هایی نظیر انسان 
– رسانه و سایر دگرگونی ها در این عرصه، حتماً ممکن است 
نیاز بــه اصلاح و ایجاد قانون در حوزه مطبوعات و رســانه 
در کشور با در نظرگرفتن نظر نخبگان رسانه و کارشناسان 

وجود داشته باشد.
محسنی اژه ای در ادامه مبحث »اقتصاد رسانه« را مورد 
توجه قرار داد و اظهار کرد: باید سازوکارها و روال هایی تعبیه 
و تهیه شود که رسانه های ما بتوانند بدون وابستگی به جناح 
و جریانی به استقلال مالی و اقتصادی برسند و دارای درآمد 

روشن و شفاف باشند.
رئیس قــوه قضائیه در ادامه به تبیین و تشــریح برخی 
مقوله هــا و گزاره هــا پرداخت که بعضاً در ســطح جامعه 
نســبت به آنها دوگانگی و تغایر وجود دارد؛ »شــفافیت«، 
»انتقادپذیری« ، »گفت وگو« ، »تناســب مجازات با جرم و 
مجرم« ، »نحوه انتشــار گزارش های اولیه فساد و مواجهه با 

پخش کننده گزارش یا افشــاگر« و »مصادیق تهدید امنیت 
روانی مردم« از جمله مقوله ها و گزاره هایی بود که ریاســت 
دستگاه قضا بر ضرورت تبیین آنها در سطح جامعه در وهله 
نخست و سپس گفتمان ســازی و فرهنگ سازی این موارد 

تاکید کرد.
محســنی اژه ای بیان داشت: همگان بر ضرورت انتقاد و 
انتقادپذیری تاکید دارند؛ اما محدوده این انتقاد چیســت؟ 
انتقاد سازنده کدام است؟ طبق قانون، انتقاد سازنده مشروط 
به دارا بودن منطق و اســتدلال و پرهیز از توهین، تحقیر و 
تخریب است؛ آیا امروزه الفاظی که تحت عنوان و ذیل مقوله 
»انتقاد« مطرح می شــود، همگی واجد منطق و استدلال و 
اجتناب از توهین و تخریب است؟ چه دستگاه هایی در این 

خصوص وظیفه فرهنگ سازی را دارند؟
رئیس دســتگاه قضا افــزود: امروز همــگان از ضرورت 
انجام گفت وگو و مفاهمه ســخن می گویند؛ تاکید ما نیز بر 
انجام گفت وگو با منتقدان و معترضان اســت؛ اما مبانی این 
گفت وگو چیســت؟ محدوده آن کدام است؟ سازوکارهای 
گفت وگوی توأم با ادب و نزاکت و حفظ ارزش ها چگونه باید 
تعیین شود؟ کدام نهاد باید مبانی انجام گفت وگو و مفاهمه 

را در سطح جامعه ترویج و تبیین کند؟
محســنی اژه ای در ادامه به تشــریح مقوله »تناســب 

مجازات با جرم و مجرم« به ویژه در حوزه جرائم مطبوعاتی 
و رسانه ای پرداخت و گفت: شــما اعضای هیات نظارت بر 
مطبوعات در مقام کارشناســان این حوزه چه پیشنهاداتی 
دارید تا به گونه ای تمهید شــود که مجازات در حوزه جرائم 
رسانه ای با جرم و مجرم تناسب داشته باشد و ارفاقات قانونی 
لحاظ شده در این راستا القاء تبعیض در سطح جامعه نکند.

وی با اشــاره به حکم انتصاب خود به سمت ریاست قوه 
قضائیه از ناحیه رهبری و تاکید رهبری بر اهتمام جدی به 
مأموریت های اساسی دستگاه قضا در قانون اساسی از جمله 
تأمین آزادی های مشــروع، گفت: ما بــر تأمین آزادی های 
مشــروع آحاد جامعه تاکید داریم؛ بر همین اساس ضرورت 
دارد روش های تحقق این آزادی ها در سطح جامعه تعیین و 

تبیین شود و در قبال آنها گفتمان سازی صورت گیرد.   
پیش از ســخنان رئیــس قوه قضائیه، اســماعیلی وزیر 
فرهنگ و ارشــاد اسلامی به ارائه گزارشی از عملکرد هیات 

نظارت بر مطبوعات طی دوره اخیر پرداخت.
همچنین در این جلسه علاوه بر معاون مطبوعاتی وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسلامی و دبیر هیات نظارت بر مطبوعات، 
نمایندگان مدیران رســانه ها، مجلس، قوه قضائیه، شورای 
عالــی انقلاب فرهنگی، شــورای عالی حــوزه علمیه قم و 
دانشگاهیان نیز به بیان مطالب و نقطه نظرات خود پرداختند.

سید ابراهیم رئیسی روز سه شنبه در آیین ملی بزرگداشت 
روز کتابخوانی و کتابداری که در تالار وحدت برگزار شد، با 
بیان اینکه دشــمنانِ آگاهی، در گذشته پس از حمله به هر 
کشوری اول کتابخانه های آن را به آتش می کشیدند تا جهل 
را در آن کشور توسعه دهند، تصریح کرد: امروز نیز جاهلیت 
مدرن با ابزار امپراطوری رسانه و فناوری به دنبال حاکمیت 
جهل و نادانی بر جوامع اســت، چرا که می داند جامعه آگاه 

زیر بار سلطه نمی رود.
وی کتاب و کتابخوانی را از شــاخصه های مهم فرهنگی 
برشمرد و گفت: اساســاً هدایت انسان با کتاب آغاز شده و 
شأن نزول کتاب حکیم و کتاب نوین برای به تکامل رسیدن 

انسان بوده است.
رئیس جمهور در ادامه یکــی از راه های اصلی آگاهی از 
احوال پیشــینیان و فرهنگ گذشته و همچنین انتقال علم 
را کتاب و کتابخوانی دانســت و افزود: حقیقتاً کتاب ذخیره 
ارزشــمندی برای انتقــال فرهنگ، آداب، رســوم و علم به 

عصرها و نسل هاست و باید گرامی داشته شود.
رئیس جمهور با اشــاره به آیه شــریفه »نــون و القلم و 

مایسطرون« اظهارداشت: کتابی در قرآن کریم مورد سوگند 
خدای متعال اســت که موجب هدایت بشر و انتقال علم و 
دانش و فرهنگ به عصرها و نســل ها باشد و »مسطوری« 
که در قرآن به آن اشــاره شــده آگاهی بخش و راهگشــای 
زندگی آحاد بشر است. رئیسی در ادامه کتابداری را دانشی 
بسیار مهم و قابل توجه دانست و گفت: کتابداران به واسطه 
انــس با کتاب و نگهداری از این ذخیره ارزشــمند، در واقع 
در گلســتان زندگی می کنند. رئیس جمهور افزود: آنجا که 
کتابــداری با علم و دانش همراه بوده این ذخایر ارزشــمند 
با موفقیت به نســل های بعدی منتقل شده، مانند کتابخانه 
آســتان قدس رضوی و کتابخانه آیت الله مرعشی در قم که 
گنجینه هایی بزرگ و ارزشــمند از آثار مکتوب پیشوایان، 
علما و اندیشمندان گذشــته است. وی با تأکید بر ضرورت 
گسترش و ارتقای کتابخانه ها در کشور، تصریح کرد: همواره 

یکی از دغدغه های بســیاری از علما و دانشمندان معاصر ما 
حفظ و نگهداری از کتاب و کتابخانه هایشان و انتقال آنها به 
نسل های بعدی بوده که در اینجا اهمیت جایگاه کتابخانه و 
کتابداری مشــخص می شود. رئیس جمهور در ادامه با بیان 
اینکه کتاب های دیجیتال به هیچ عنوان نتوانسته کتاب های 
مکتوب را به حاشیه ببرد، افزود: ابزار دیجیتال اگر چه منجر 
به تسهیل دسترسی شده، اما هرگز انسان را از کتاب بی نیاز 
نکرده است. رئیس جمهور با اشاره به تأثیر قابل توجه کتاب 
و کتابخوانی در گره گشایی از شــبهات ذهنی نسل جوان، 
افزود: امروز کســانی در تلاشــند با ایجاد شبهات علمی یا 
شــهوت عملی، نســل جوان ما را منحرف کنند که در این 
زمینه ترویج فرهنگ کتابخوانی جامعه و نســل جوان ما را 
در برابر این تهاجم مصون خواهد کرد. رئیسی با بیان اینکه 
دشمنانِ آگاهی، در گذشته پس از حمله به هر کشوری اول 

کتابخانه های آن را به آتش می کشــیدند تا جهل را در آن 
کشور توسعه دهند، تصریح کرد: امروز نیز جاهلیت مدرن با 
ابزار امپراطوری رسانه، علم و فناوری و قدرتی که در اختیار 
دارد به دنبال حاکمیت جهل و نادانی بر جوامع اســت، چرا 

که می داند جامعه آگاه زیر بار سلطه نمی رود.
رئیس جمهور افزود: کتابخوانــی و مطالعه تاریخ ضمن 
آگاهی بخشی از سرنوشت کسانی که فریب دشمن را خوردند 
موجب رسوایی هر چه بیشتر نظام سلطه خواهد شد که به 

نام آزادی و توجه به حقوق انسان ها جوامع را نابود کردند.
وی ایجاد فتنه ها و آشوب ها از جمله اغتشاشات اخیر در 
کشور را در راستای نیات پلید نظام سلطه برای تسلط دوباره 
بر کشور و مردم ما دانســت و گفت: ملت زنده، پویا و اهل 
دانش در ســال 5۷ یکبار سلطه گران را از این کشور بیرون 
راند و دیگر اجازه نخواهد داد، آنها بر این کشور مسلط شوند.

رئیس جمهور همچنین با ابراز خرســندی از حضور در 
جمع فرهیختگان و اصحاب کتاب خوانی و کتابداران، از وزیر 
فرهنگ و ارشاد اسلامی و فعالان حوزه کتاب تشکر کرد و به 

آنان خسته نباشید گفت.

وزیر بهداشــت و درمان و آموزش پزشــکی گفت: ۴ ماه 
از شــروع طرح دارویاری می گذرد. اکنون در مرحله گذار و 
انتقال از یک وضعیت موجود به وضعیت انقلابی هستیم که 

در دوران گذار مشکلاتی داشتیم.
به گزارش ایسنا، بهرام عین اللهی در جلسه علنی صبح 
دیروز )ســه شــنبه( مجلس شورای اســلامی و در جریان 
بررسی گزارش کمیسیون بهداشت و درمان در مورد بررسی 
نحوه مدیریت زنجیره تأمین و توزیع دارو و علل کمبودهای 
اخیر در کشــور )گزارش دوم از نحوه اجرای طرح دارویار( 
گفت: با حمایت نمایندگان مجلس در قانون بودجه ۱۴۰۱ 
اختیار به وزارت بهداشــت برای اجرای طرح دارویاری داده 
شد؛ در طرح دارویاری موضوع سیاست های ارزی در تامین 

دارو، ملزومات و تجهیزات پزشکی مدنظر بوده است.
وی بــا بیان اینکه چهار ماه از شــروع طــرح دارویاری 
می گــذرد، گفت: اکنــون در مرحله گــذار و انتقال از یک 
وضعیــت موجود به وضعیت انقلابی هســتیم که در دوران 

گذار مشکلاتی داشتیم.
وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی یادآور شد: هدف 
از اجرای طرح دارویاری این بود که وابستگی به ارز ترجیحی 
و رانت ناشی از آن به تولید پویا و غیر وابسته برگردد؛ مشکل 
اساســی ارزهای ترجیحی این بود که بدون حساب و کتاب 

داده می شد و رانت هایی را به وجود می آورد.
وزیر بهداشت خاطرنشان کرد: تخصیص ارز ترجیحی بی 
حساب و کتاب به تولیدکنندگان دارو مشکلات ما بود؛ گاهی 
اوقات پیش فاکتورها واقعی نبودند و برخی تولیدکنندگان 

بیش از حد نیاز ارز ترجیحی دریافت می کردند.
وی هدف دیگــر اجرای طرح دارویاری را شــکوفایی و 
خــروج از انحصارطلبی عنوان و اظهار کــرد: باید یارانه در 
نهایت مســتقیما به مصرف کننده نهایی می رسید که این 
موضوع در طرح دارویاری دیده شد. علاوه بر اینکه در اجرای 
این طرح به دنبال جلوگیری از قاچاق دارو هســتیم چون 

علاوه بر مصرف کنندگان داخلی ۴۰۰ میلیون نفر از اطراف 
کشــور نیز از داروها به صورت قاچاق استفاده می کردند که 

جلوی آن گرفته شد.
عین اللهــی ادامه داد: اجرای طرح دارویاری باعث اجرای 
۹۸ درصدی نســخه الکترونیک شد که از طریق آن، یارانه 
جدیدی تحت عنوان یارانه ســلامت بــرای بیماران در نظر 
گرفته شد و اختلاف ارز ترجیحی و ارز نیمایی به خود بیمار 

تعلق گرفت.
وی بــا این توضیح کــه اجرای طــرح دارویاری نتیجه 
همکاری میان همه دستگاه ها است، گفت: تولید و تامین دارو 
فرآیند بین دستگاهی است. پس در صورت هماهنگی همه 
ســازمان ها موفق خواهیم شد؛ وزارت بهداشت سیاستگذار، 
برنامه ریز و بهره بردار است. البته قرارگاه تدابیر ویژه دارویی 
از ســوی وزارت بهداشت ایجاد شد و ما از سازمان برنامه و 
بودجه، بانک مرکزی، بیمه گران و نهادهای نظارتی دعوت 

کردیم تا در اجرای این طرح مشارکت داشته باشند.
وزیر بهداشــت ادامه داد: مســاله مهم در موفقیت طرح 
دارویــاری تخصیص کامل و به هنگام اعتبارات اســت؛ در 
بودجــه ۱۴۰۱ نزدیک به ۷3 همت )هــزار میلیارد تومان( 
پیش بینی شده که 5 همت برای بیماران خاص و ۶ همت 

برای پوشش کامل بیمه همگانی است.
وزیر بهداشت و درمان در ادامه تصریح کرد: هدف اصلی 
در وزارت بهداشت پوشش کامل خدمات بهداشتی و درمانی 
با نگاه عدالت محور مبارزه با فســاد و رانت و تعارض منافع 
اســت. تلاش های نخبگان و دانشمندان و حمایت از دانش 
بنیان توانســت این موضوع را برقــرار کند و در دیداری که 
با رهبری داشــتیم این وزارتخانه یکی از دستگاه های مورد 
اشاره ایشان در حوزه پیشــرفت بود که توانستیم در زمان 
شــیوع کرونا در منطقه یکی از کشورهای موفق در کنترل 
این بیماری باشــیم. وی در ادامه اظهــار کرد: تحریم های 
ناجوانمردانه در حوزه تأمین و ســاخت داروهای مورد نیاز 

کشــور از موارد دشواری تأمین دارو است. بر اساس گزارش 
گزارشگر ویژه ســازمان ملل در خصوص اثرات تحریم ها بر 
نظام ســلامت نیز بر این امر اذعان دارد که دو ماه پیش به 
ایران آمده و در خصوص تأثیر تحریم و کمبود دارو در کشور 
ایران تا حد زیادی دسترســی به مواد خام را از دست داده 
است. شرکت های دارویی دنیا علیرغم معافیت ارسال دارو به 
ایران همچنان از این کار خودداری می کنند چون نشانه های 
واضحی مبنی بر ارتباط با تحریم ها دارد اما علیرغم آن تلاش 
زیاد شــرکت های دارویی، دانشمندان و دانشگاه ها توانسته 

است در تأمین دارو به ما کمک کند.
وزیر بهداشت در ادامه تاکید کرد: آنتی بیوتیک تولید شده 
در ۷ ماه گذشته به اندازه ۱۲ ماه سال گذشته بود. همچنین 
علت دیگر کاهش داروهای آنفلوآنزا، عدم توانایی تأمین آن 
از کشورهای دوست بود چرا که آنها نیز به علت شیوع شدید 
این بیماری برای خودشان نیز با دشواری تأمین دارو روبرو 
بودند لذا به شــرکت های مربوطه در داخل هشدار داده شد 
تا 3 برابر ســال گذشته کار کنند. ما به بازخوانی برنامه های 
تولیدی تولیدکنندگان و موجودی انبارها پرداختیم و نظارت 
کردیم. دو شــرکت تولید دارو، تولیدات خود را کاهش داده 
بودند که مراجع نظارتی در حال بررسی این موضوع هستند 
اما اکثر شرکت های تولیدکننده دارو کوشش زیادی در این 
حوزه داشــته اند. عین اللهی در ادامه تاکید کرد: وزارتخانه 
برای اجرای قانون کاهش مالیات بر ارزش افزوده از ۹ درصد 
به یک درصــد تلاش زیادی کرده اســت. در قانون بودجه 
این رقم ۹ درصد مشــخص شده بود که در گمرک به علت 
ســنگینی میزان مالیات کالاهای مرتبط بــا دارو ترخیص 
نمی شــد و از ســوی دیگر نیز ارز ترجیحی به ارز نیمایی 
تبدیل شده بود لذا لایحه دو فوریتی دادیم که متأسفانه دو 
فوریت آن در مجلس رأی نیاورد و مجبور شدیم با استفاده 
از فرمایش رهبری این موضوع را تا زمان تصویب لایحه در 
مجلس انجام دهیم که داروها و تجهیزات مرتبط پزشکی از 

گمرک ترخیص شد.
وی در ادامه خاطرنشان کرد: اختلاف ۷ برابر ارز ترجیحی 
و ارز نیمایــی باعث افزایش نقدینگی شــده بــود. در این 
خصوص تســهیلات بانکی دادیم و سقف آن را از ۲۰ درصد 
به ۴۰ درصد افزایش دادیم که مشکلات نقدینگی حل شود، 
همچنین تفاهم نامه ارزی میان وزارت بهداشــت، سازمان 
برنامه و بودجه، بانک مرکزی و ســایر نهادها برقرار شد که 
از این طریــق 5۰۰ میلیون دلار تاکنون دریافت کرده و در 
نیمه دوم سال نیز باید 5۰۰ میلیون دلار دیگر دریافت کنیم.

وزیر بهداشــت افزود: بالغ بر ۱5 همت به افزایش تولید 
داخلــی تخصیص یافته اســت. تــا پیش از اجــرای طرح 
دارویــاری، مطالبات داروخانه هــا روی  زمین مانده بود که 
در حال حاضر در حال جبران است، همچنین نشست های 
متعددی با هیأت مدیره های هلدینگ های دارو داشته ایم و 
جلسات مستمری با شرکت های واردکننده دارو داریم ضمن 
اینکه بررســی میدانی به منظور دریافت عملکرد چند ماهه 
اخیر داروخانه ها داریم که طی ۷ ماهه ابتدایی سال حداقل 
یک بار از همه داروخانه های کشــور بازدید به عمل آمده تا 
تخلــف صورت نگیرد. در صورتی کــه تولیدات داخلی نیاز 
کشور را برطرف نکند، مجبور به واردات هستیم که تا هفته 
پیــش 5۰ تن دارو و ۶ میلیــون دوز نیز در هفته جاری به 
کشور وارد می شود تا مشکلات تأمین سرم و آنتی بیوتیک 
برطرف شود. عین اللهی در پایان خاطرنشان کرد: حمایت از 
شرکت های دانش بنیان باعث افزایش ۴۸ درصدی تولیدات 
آنها شده است و ما که مجری قانون رفع موانع تولید هستیم 
بــه این قانون پایبندیم اما تولیــد داخل نیز باید بتواند نیاز 
کشور را تأمین کند. خواهشــمندیم در بودجه سال آینده 
نسبت به اخذ مالیات از ســیگار اقدام شود. مصرف سیگار 
باعث ۱3 درصد از مرگ و میر کشــور است و همه دنیا نیز 
بــراب این کالا مالیات تعیین کرده اند در حالی که در ایران 

مالیات سیگار صفر است.

محسنی اژه ای در نشست با اعضای هیات نظارت بر مطبوعات:

انتقاد سازنده مشروط به دارا بودن استدلال و پرهیز از توهین و تخریب است 

رئیسی در آیین پاسداشت روز کتاب و کتابخوانی:

جامعه آگاه زیر بار سلطه نمی رود

گزارش وزیر بهداشت به مجلس درباره علل کمبود دارو در کشور

آنتی بیوتیک تولید شده در ۷ ماه گذشته به اندازه 12 ماه سال گذشته بود!

آیت الله نوری همدانی:

دولت توجه ویژه ای به رفع فقر داشته باشد
آیــت الله    نوری همدانی در دیدار معاون اول رئیس جمهور، مخبر، با قدردانی 
از تلاش ها و اقدامات دولت در توجه به  رفع مشکلات کشور و مردم اظهار داشت: 
همه انسان ها دارای مسئولیت اجتماعی  هستند و مسئولیت دولت در این زمینه 
مضاعف اســت. این مرجع  تقلید با اشاره به منشــور حکومتی امام علی )ع( به 
مالک اشتر، افزود: هیچ حجابی نباید بین کارگزاران و مردم باشد و مسئولان باید 
حرف ها و درددل های مردم را بشنوند و همه تلاش خود را برای حل مشکلاتشان  
به کار گیرند. نــوری همدانی توجه به عدالت را از مهم ترین وظایف حکومت و 
دولت دانســت و گفت: دولت باید توجه ویژه ای به رفع فقر داشته باشد تا کسی 
نیازمند نباشــد. این مرجع عالیقدر، مردم را سرمایه اصلی جامعه معرفی کرد و 
افزود: مردم همواره پشــتیبان اســلام و انقلاب و نظام بوده اند و امروز هم دولت 
را در اداره امور کمک خواهند کرد. نوری همدانی با اشــاره به نقش مهم وحدت  
و برادری در پیشــبرد امور، تاکید کرد مردم باید از مسئولان حقیقت عدالت را 
ببینند. وی تأکید کرد: ما مشــکلات دولت را مشــکلات خود می دانیم و برای 
موفقیــت دولت دعا می کنیم و برای کمک به دولت از آنچه در توان داریم دریغ 
نمی کنیم. نوری همدانی در این دیدار، اصلاح نظام بانکی را مورد تأکید قرار داد.

رئیس هیات اعزامی رهبر انقلاب به سیستان و بلوچستان: 
سخنرانی  برخی ها در حوادث تحریک کننده بود

حجت الاســلام محمدجواد حاج علی اکبری پیــش از ظهر دیروز در همایش 
»میثاق مردم دارالولایه سیستان با ولایت« تصریح کرد: در حوادث اخیر استان 
کسانی که با توئیت زدن و سخنرانی های نامناسب و تحریک کننده آب به آسیاب 
دشمن ریخته اند باید پاسخگو باشــند؛ آنها حتماً در خون های بی گناهی که به 
زمین ریخته شــد و آســیب هایی که به اموال، جان و ســلامتی مردم وارد شد 
ســهیم هستند و مسئولیتشان بزرگ است. رئیس هیات اعزامی رهبر انقلاب به 
سیســتان و بلوچستان افزود: همینجور انسان عین حرف های دشمن را بگیرد و 
در باب زنان و مباحث مختلف بیان کند؟ رهبر معظم انقلاب در جلســه ای که 
با ائمه جمعه داشــتند درباره بانوی ایرانی که به برکت انقلاب  اسلامی توانسته 
در صحنه های مهم جهانی حضور پیدا کرده و افتخارآفرینی کند سخن گفتند؛ 
دشــمن می خواهد از بانوان ما با یک مشــت عناصر معلوم الحال، خارج نشینان، 
ســلطنت طلبان فرسوده و منافقان کودک کش و آوارره و بی هویت انتقال بگیرد؛ 
آن وقت شما در سخنرانی ها با حرف های مبهم و یکی به میخ و یکی به نعل زدن 
و طرح مباحث تریک کننده و زیر سوال بردن نظام آسیب بزند؟! اینها باید جواب 
بدهند چرا که در این ناامنی ها مقصر هستند. حجت الاسلام حاج علی اکبری ادامه 
داد: البتــه این موضوعات مختص حوادث اخیر نیســت چرا که پیش از این هم 
هرجا فرصت کرده اند نیش زده اند و ابهام آفرینی و تولید بی اعتمادی و دلسردی 
کرده اند. این همه زحمات و خدماتی که نظام مظلوم ما در طول ۴3 سال انجام 
داده یک بار از زبان اینها بیان نشــده و در این حوزه لال هســتند اما زمانی که 
بخواهند اشکالات را مطرح کننده زبانشان دراز است. وی خاطرنشان کرد: مردم 
سیستان و بلوچستان اما با وجود طراحی هایی که از سوی دشمنان ویژه این خطه 
از کشور صورت گرفته بود و پشت صحنه هایی که وجود داشت که بعضی از آنها 
در آینده بیان خواهد شــد، به خوبی آزمون پس دادند. دشمنان روی ملاحظات 
قومیتی و مبحث مذهبی و مرزی بودن و شــرایط اقلیمی اینجا حساب باز کرده 

بودند اما کاسب نشدند. اخیراً هم تحرکاتی داشتند که موفق نبود.

ماجرای شکایت قالیباف از نوباوه چه بود؟
نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی جزییات شکایت رئیس مجلس 
از وی را تشــریح کرد. بیژن نوباوه وطن نماینده مردم تهران در مجلس شورای 
اسلامی در گفت وگو با خبرنگار پارلمانی ایرنا اظهار داشت: رئیس مجلس به خاطر 
توییت اعتراضی من در واکنش به جمع آوری امضا از نمایندگان برای یک بیانیه 
که ســربرگ و محتوای آن با هم متفاوت بود از من شکایت کرده است. نماینده 
مردم تهران در مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه ابلاغیه دادسرا هنوز به دستم 
نرســیده است افزود: پس از سفر خانواده رئیس مجلس به ترکیه و واکنش ها به 
این ســفر، بیانیه ای در صحن مجلس برای جمع آوری امضا نزد نمایندگان برده 
شــد. عنوان ســربرگ و محتوای آن با هم متفاوت بود. وی اظهار داشت: عنوان 
ســربرگ بیانیه »تقدیر و حمایت از فرمایشــات رهبر معظم انقلاب« بود اما در 
پایان متن بیانیه آمده بود که »کسانی که نسبت به سفر خانواده رئیس مجلس به 
ترکیه اعتراض و واکنش داشته اند در مسیر دشمن برای تخریب مجلس انقلابی 
حرکت می کنند«. نوباوه خاطرنشان کرد: تعدادی از نمایندگان امضا کننده این 
بیانیه در اعتراض به این رفتار امضای خود را پس گرفتند. وی افزود: پس از این 
کار بنده در صفحه مجازی خود در توییتر به این موضوع اشــاره کردم و نسبت 
به جمع آوری امضا برای چنین بیانیه ی واکنش نشان دادم، به دنبال این توییت 
رئیس مجلس از بنده به قوه قضائیه شکایت کرد. نماینده مردم تهران در مجلس 
شورای اســلامی اظهار داشت: از زمان شــکایت رئیس مجلس تاکنون از بنده 
می خواستند که از رئیس مجلس عذرخواهی کنم تا رئیس مجلس از شکایتش 
صرف نظر کند که من این کار را نکردم و امروز ابلاغیه دادسرا به دست من رسید.

 انتقاد از گزارش های تفریغ بودجه چهار ماهه 
دیوان محاسبات

عضو کمیسیون اقتصادی مجلس گفت:گزارش تفریغ بودجه باید یک ساله باشد 
نه چهار ماهه، در طول  چهارماه نمی تــوان ارزیابی مطلوبی از عملکرد بودجه ای 
دولت داشت. اصغر سلیمی در گفت و گو با ایرنا در مورد اقدام دیوان محاسبات در 
ارائه گزارش ۴ ماهه تفریغ بودجه ۱۴۰۱ گفت: گزارش تفریغ بودجه باید یک ساله 
باشد نه سه ماهه، در طول  سه ماه نمی توان ارزیابی مطلوبی از عملکرد بودجه ای 
دولت داشــت.  عضو کمیسیون اقتصادی مجلس بیان  داشــت: در گزارش های 
سالانه  تفریغ بودجه ارزیابی دقیق تری از عملکرد دولت می توان انجام داد، عملکرد 
دســتگاه ها کاملًا مشــخص می شود و در صورتی که دســتگاهی از قانون بودجه 
انحراف داشــته باشد، قطعاً مجلس شورای اســلامی نسبت به کاهش بودجه آن 
دستگاه در سال آینده اقدام خواهد کرد. نماینده مردم سمیرم تصریح کرد: گزارش 
چهارماهــه تفریغ بودجه زودتر از موعد مقرر قانونــی در پایان تیرماه به مجلس 
شــورای اسلامی ارائه شــد، طبق این گزارش 3۰ درصد احکام بودجه به صورت 
کامل اجرایی شده است  این در حالی است که به دلیل شرایط اقتصادی و اعمال 
تحریم ها ممکن اســت تامین منابع در زمانی که پیش بینی شده انجام نشود. وی 
افزود: برای اطمینان از حصول نتیجه در بعد نظارتی بر دولت باید ارزیابی درستی از 
عملکرد نهادها و سازمان های تحت امر آن داشته باشیم تا بتوان در زمان تخصیص 
بودجه دقت بیشتری  انجام شود. به گزارش ایرنا و بر اساس اصل 55 قانون اساسی، 
دیوان محاســبات موظف است پس از بررسی حساب، ها، اسناد و مدارک مربوطه، 
گزارش تفریغ بودجه هر سال را به انضمام نظرات خود به مجلس شورای اسلامی 
تسلیم نماید؛ این گزارش باید در دسترس عموم گذاشته شود. این دیوان می بایست 
به کلیه حساب های وزارتخانه ها، موسسات، شرکت های دولتی و سایر دستگاههای 
یکه به نحوی از انحا از بودجه کل کشور استفاده می کنند به ترتیبی که قانون مقرر 
می دارد، رسیدگی و حسابرسی می کند که هیچ هزینه ای از محل اعتبارات مصوب 
تجاوز تکرده و هر وجهی در محل خود به مصرف رسیده باشد. با وجود صراحت در 
این اصل قانون اساســی، امسال دیوان محاسبات اقدام به تهیه گزارش چهار ماهه 
از عملکرد بودجه ۱۴۰۱ نموده در حالی که تهیه آیین نامه ها و تصویب  نامه های 
مربوط به بودجه های ســنواتی خود چند ماه زمان می برد. ضمن آنکه تخصیص 

بودجه های عمرانی هر سال تا شهریور ماه سال بعد تمدید می شود.

تصویب لایحه عضویت ایران در شانگهای 
در کمیسیون امنیت ملی مجلس 

سخنگوی کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی از 
موافقت اعضای این کمیســیون با لایحه عضویت دولت ایران در سازمان همکاری 
شانگهای خبر داد. به گزارش ایرنا، ابوالفضل عمویی در توضیح نشست روز سه شنبه 
کمیسیون امنیت ملی و سیاســت خارجی مجلس شورای اسلامی به خبرنگاران 
گفــت: دولت لایحه الحاق دولت جمهوری اســلامی ایران به ســازمان همکاری 
شانگهای را برای طی تشریفات قانونی به مجلس شورای اسلامی ارسال کرد که به 

برای بررسی به این کمیسیون ارجاع شد.
سخنگوی کمیسیون امنیت ملی مجلس افزود: در این ۲ جلسه، بحث و تبادل 
نظر بین اعضای کمیســیون و نمایندگان دستگاه ها از جمله وزرات امور خارجه، 
ســتادکل نیروهای مســلح، وزارت اطلاعات و وزارت دفاع و مرکز پژوهش های 

مجلس درباره این لایحه و جزئیات آن صورت گرفت.
عمویی تاکید کرد: این لایحه و جزئیات آن پیش از کمیسیون در جلسه کمیته 
روابط خارجی کمیسیون هم مورد بررسی هم قرار گرفته بود و پس از تبادل نظرها، 

اکثریت اعضای کمیسیون با این لایحه موافقت کردند.

اخبار کوتاه


